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הלוחמת השקטה
פנינה שטיינבוים ממושב גבעתי

היא נעימה סבר, מחויכת, דיבורה שקט, אבל שלא נטעה בה, היא לוחמת נחושה ועיקשת למען הענף 
במגרש הכי בוגדני - המערכת הפוליטית, משכן הכנסת. בחודשים האחרונים, אין איש שלא מכיר אותה, 
את פנינה, הרפתנית ממושב גבעתי. ויש לה גם תוצאות מרשימות מאוד בשדה ההסברה, אחד על אחד.

 יישר כוח לכוח השקט!

ריאיון החוברת

א הכרתי את פנינה שטיינבוים ממושב גבעתי שליד העיר אשדוד. ל

את דב בעלה, פגשתי מספר פעמים בעבודה הציבורית המשותפת 

שלנו. בתחילת המשבר בענף, קיבלתי טלפון מפנינה שמזמין אותי ועוד 

אחרים )נדב רז, פרץ שורק, זיו ארבל ועוד( להצטרף לקבוצה שנפגשת 

בכנסת עם שרים וח"כים, כדי לשכנע אותם שאנחנו צודקים. אם היא 

יוצאת לכנסת, אני לא יכול לסרב, וכך הגעתי למסדרונות הרבים של 

משרדי הח"כים בכנסת וראיתי כיצד היא עובדת. פשוט לא יאומן!

היא  סירב לשוחח איתה.  לא  ח"כ  ושום  בפניה  עומדת  לא  דלת  שום 

לקרות  העלול  את  לו  לתאר  כדי  מישהו  שם  שהיה  חדר  לכל  נכנסה 

בענף, באם דוח קדמי יתקבל.

על  וללמוד  מקרוב  להכיר  ודבל'ה,  פנינה  את  לפגוש  לגבעתי  נסעתי 

המערכת  את  לחרוש  האחרונים  החודשים  את  שהקדישו  הזוג  בני 

הפוליטית, לזעוק את זעקת הרפתנים ולטלטל את הח"כים על הפגיעה 

הקשה באנשי העמל.

פנינה עלתה עם משפחתה לישראל ממרוקו בשנת 1965, היישר לאשדוד 

שהייתה יישוב עולים. את דבל'ה שנולד במושב גבעתי, הכירה בשכונה 

ב' באשדוד ומאז גיל 16 הם ביחד. ילדו וגידלו 5 ילדים וחיים כל השנים 

בחלקת ההורים במושב.

למשפחה יש רפת גדולה 820 אלף ליטר מכסה ובמשך שנים ניסה דב 

לעבוד בשיטות ותיקות של אחזקת פרי הרבעה, מכירת עגלות יונקות 

אבל  עבד,  שזה  שנים  היו  לחליבה.  היישר  ופרות  מבכירות  וקניית 

בתקופות גאות לא היו פרות לקנייה בשוק וכך לא ביצעו את מכסת 

- חברו למערכות הארציות ומזה  החלב, עד שהם החליטו די לשיטה 

כשנה הם אף חברים בספר העדר ועושים ביקורת חלב.  

דב עובד ברפת עם עובד זר נפאלי ובעזרת שני הבנים, פנינה אחראית 

על ניהול הספרים והגזברות - כל המעקב אחר כרטיסי הפרות וביצועי 

הרפת מוטל עליה והיא מכירה היטב את מה שקורה בענף.

פורמלית,  בלתי  מאוד  תנועה  הוא  הליכוד 
ממש משפחה, אפשר להרים טלפון בכל שעה, 
נפגשים  אנחנו  להתייעץ.  להקשיב,  להיפגש, 
במפגשים  באספות,  בכנסים,  רבות  שנים 
זו  הדוקים.  קשרים  בינינו  ויש  אינטימיים 
יותר  לעזור  יכולה  שאני  שחשבתי  הסיבה 

בתחום שאני מצויה בו

פנינה שטיינבאום - שקטה ונחושה

יוסי מלול - משק הבקר והחלב
hmb-malul@icba.org.il
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מאז ומתמיד היא ימנית בדעותיה, ההורים היו אנשי בית"ר במרוקו, 

בגין. מאז היא פעילה  ולמנחם  ובישראל חברו מהר לתנועת החירות 

כולם  מכירה את  היא  ובכל מערכותיו.  הליכוד  במרכז  וחברה  ויוזמת 

בשנים  ואם  הליכוד  מרכז  חבר  דב  גם  קרבתה.  את  מחפשים  וכולם 

הראשונות, מושב גבעתי היה של תנועת העבודה, כיום רובם מהליכוד 

וימינה. 

המשבר פרץ פתאום, הוא קרה בשלטון הליכוד ופנינה הרגישה שהיא 

יכולה להתגייס ולעזור - לנצל את הקשרים המיוחדים עם כל הפעילים 

ולהסביר על ההחלטות והסכנות הטמונות בהן. 

מדוע החלטתם להיכנס ולסייע לסכל את דוח קדמי?
אנחנו חיים מהרפת וגם רבים מחברינו בסביבה, כולל השר ישראל כץ 

שהיה בעל רפת גדולה ויש לו חיבה גדולה לרפתנים ולענף. הליכוד הוא 

תנועה מאוד בלתי פורמלית, ממש משפחה, אפשר להרים טלפון בכל 

שעה, להיפגש, להקשיב, להתייעץ. אנחנו נפגשים שנים רבות בכנסים, 

באספות, במפגשים אינטימיים ויש בינינו קשרים הדוקים. זו הסיבה 

שחשבתי שאני יכולה לעזור יותר בתחום שאני מצויה בו.

איך עשיתם את עבודת ההסברה?
הכותרות  את  ובעיקר  החומר  את  למדנו  המשבר,  עומק  את  הבנו 

להגיע  החלטנו  הכנסת.  ולחברי  לשרים  טלפונים  להרים  והתחלנו 

אליהם ולהספיק כמה שיותר, כי ידענו שהזירה החשובה היא הכנסת. 

עברנו  הכנסת,  למשכן  בשבוע  ימים   3 עלינו 
לחדרים  נכנסנו  והשרים,  הח"כים  במזנון 

וביקשנו לדבר

עם דב בכניסה לבית המשפחה שבקצה המושב

בע”מ
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להגיע  צריך  זה  הממשלה  החלטת  ואחרי  שם  נמצאים  השרים  גם 

לחקיקה בכנסת.

3 ימים בשבוע למשכן הכנסת, עברנו במזנון הח"כים והשרים,  עלינו 

נכנסנו לחדרים וביקשנו לדבר.

מה החומר שהבאתם למפגשים?
זמן  גדול של תחומים, אין להם  הפעילים הפוליטיים עוסקים במגוון 

לקרוא חוברות. הבאת להם יותר משני עמודים, הם שמים אותם בצד 

ולכן צריך להתמקד במה שחשוב. הבאנו את הדף הכחול שיש בו הכול 

במחיר  השינוי  את  רואים  ובו  האחרונות  השנים  בכל  החלב  מחיר   -

לרפתנים מול מחיר מוצרי החלב בשוק. יש בדף הכחול גם מעקב אחר 

וגם  הגרעינים  של  הגדולה  ההתייקרות  את  לראות  ואפשר  המזונות 

המספוא המקומי. 

איך הח"כים קיבלו אתכם?
בחום רב, לא היה אחד שסרב לשוחח איתנו, לא תאמנו פגישות מראש, 

שאלות  שאלו  לנו.  והקשיבו  עצמנו  את  הצגנו  נכנסנו,  בדלת,  דפקנו 

עלולים  שאנחנו  הסברנו  לשוק.  וההפרשים  החלב  מחיר  על  ובעיקר 

שניים  עד  אחד  משווק  יש  שבהם  והפטם  הביצים  יצרני  כמו  להיות 

והמחירים יעלו ובמיוחד אם יהיה יבוא וכל מחירי הגבינות יעלו מאוד. 

יהיה יקר מאוד לקנות מזון.

באיזו קבוצת ח"כים התמקדתם?
גם את  באופן טבעי הלכנו קודם לחברי הליכוד, אבל אנחנו מכירים 

ראש  הוא  חרמש  שי  הכנסת  חבר  וש"ס.  ביתנו  ישראל  קדימה,  אנשי 

הלובי החקלאי ועושה שם עבודה נהדרת ומגויס כולו למשימה - הוא 

גם עזר לנו מאוד גם בעזרים משרדיים וטכניים.

בפגיעה  הסכנה  על  ש"ס  לאנשי  להסביר  למשימה  נרתם  מש"ס  וקנין 
ברפתנים ובכלל, התקבלנו מאוד יפה, הקשיבו לנו והם יהיו לנו לעזר.

וזכינו  הערביות  מהסיעות  ואפילו  הסיעות  מכל  ח"כים  עם  נפגשנו 

להקשבה גדולה מכולם.

שלום  לשעבר,  החקלאות  ששר  העובדה  השפיעה  איך 
שמחון, נמצא הפעם בצד השני?

זה היה החלק הכי קשה. חברי הכנסת לא האמינו ששלום חצה את 

החלב  חוק  את  להעביר  חשוב  כמה  הסביר  הוא  אתמול  רק  הקווים. 

והיום הוא מדבר ההפך. שלום נחשב ל"מר חקלאות", שלוש קדנציות 

להתמודד  צריכים  אנחנו  והנה  משלנו,  אחד  העליון,  בגליל  גר  שר, 

מולו. זה היה מחסום קשה בהתחלה אבל בהמשך, הח"כים הבינו את 

הסברנו שרפת  בישראל,  הקטנה  הרפת  חשיבות  את  הגדולה,  הסכנה 

אינה יכולה סתם כך, לקפוץ מ-350 אלף ליטר ל-700 אלף. הם צריכים 

להשקיע המון במבנים, בפרות - זה לא אמתי. רפתנים לקחו הלוואות 

ברפורמה ועדיין לא סיימו להחזיר אותן מהיכן ייקחו את המימון הנחוץ 

להשקעה חדשה. 

באחד על אחד, הם הבינו שהדוח מטעה מאוד וחשוב להסביר, שלום 

מנצל את העובדה שאנשים לא קוראים את הדוח ומספר להם שהוא 

מטיב איתם. אנחנו קראנו היטב את כל סעיפי דוח קדמי והם מכשילים 

את הרפתנים. 

האם בעת פקודה, בתהליך החקיקה, הם יתייצבו לצדנו?
אין ספק שכך יקרה. השרים וחברי הכנסת מבינים יותר ויותר שדוח 

להתיישבות  לרפתנים,  להזיק  עלול  והוא  רבה  בחופזה  נעשה  קדמי 

ולערכים שחברי הכנסת והממשלה מאמינים בהם.

חברי וועדת הכלכלה והכספים הבטיחו שהם יתמכו בנו כאשר הנושא 

יעלה ואני בטוחה שהם יעמדו בדיבורם.

בשיחות שלנו איתם הרגשנו שאנחנו חודרים אותם 

איזה טיפים את יכולה לתת למי שעולה להסברה בכלל 
ובכנסת בפרט?

ראשית לא להתבלבל מהם - בני אדם כמונו עם אותם צרכים ושאיפות. 

לפנות אליהם בלי פחד ובגובה העיניים. צריך לדבר בנימוס ובכבוד, כך 

אנחנו רוצים שידברו גם איתנו.

חשוב להתמקד בדברים החשובים ולהביא מעט מספרים, לא להתפתות 

למלא אותם בחומר כי הם לא יקראו. הדף הכחול הוא טוב מאוד לעניין 

שלנו.

שקורה  מה  אחרי  מקרוב  לעקוב  לוותר,  ולא  ולהיפגש  להמשיך  צריך 

ולהגיב, לשמור את הקשר חם.

והעיקר לא לפחד כלל!

תוך כדי שיחתנו, מנסה פנינה לתאם לנו פגישה עם איציק כהן, סגן שר 

האוצר שיש לו השפעה גדולה והנושא הוא יבוא הגבינות והסכנה לכל 

הצרכנים ולא פחות מכך, לצרכני הכשרות במזונות.

הטלפון שלה לא מפסיק לצלצל, היא מדברת עם אחד ומבטיחה לחזור 

לשני.

פנינה ודב הקדישו מזמנם, שלושה ימים מלאים מאוד בשבוע בחודשיים 
האחרונים, נפגשו, טלפנו, הציקו ועשו עבודת הסברה חיונית לטובת הענף 

 !כולו - על הכול יישר כוח ותודה

לא היה אחד שסרב לשוחח איתנו לא תאמנו 
נכנסנו, הצגנו  פגישות מראש, דפקנו בדלת, 
את עצמנו והקשיבו לנו. שאלו שאלות ובעיקר 

על מחיר החלב וההפרשים לשוק
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הערבה בנויה על הרפת

ג'יג'י סטרום, מרכזת משק סמר ורפתנית ותיקה

שהייתי בת 9 ביקשתי מהוריי שנעבור מהפרוורים של ניו ג'רסי לחווה. כ

הם ענו לי: "יהודים לא עושים את זה."  בערך באותו זמן למדתי בבית 

הכנסת על קיבוץ, והבנתי כי מצאתי פתרון - חווה יהודית בישראל! 

עכשיו, כמעט 25 שנים לאחר שעליתי ארצה, אני מגלה כי ביבי ושטייניץ, 

כמו ההורים שלי, אומרים כי "היהודים לא עושים את זה. חקלאות היא 

טובה לצרפתים, להולנדים - אבל לנו היהודים עדיף להתפרנס מייבוא".

כי  לך  הסביר  לא  שהוא  כנראה,  אך  התנ"ך,  בחידון  זכה  בנך  ביבי! 

הובטחה לנו ארץ זבת חלב ודבש - לא ארץ זבת חלב מיובא מאירופה 

אֵם   - החקלאות  של  לידתה  במקום  ממוקמת  ישראל  מדינת  ודבש. 

כבין  ידוע  הישראלי  החלב  ענף  המודרנית,  בעת  כאן.  נמצאה  החיטה 

הטובים בעולם. הפרות שלנו מניבות יותר חלב, בתנאים יותר קשים. 

שלנו  החלב  ומזון.  מים  מקורות  ובניצול  בטכנולוגיה  מתקדמים  אנו 

עומד בסטנדרטים הגבוהים ביותר של איכות, בריאות, וכשרות. ייצורו 

העדר,  בריאות  לפרה,  רווחה  של  ביותר  גבוהים  בסטנדרטים  עומד 

ואיכות הסביבה. 

מעבר לכך שאני ציונית, אני גם כלכלנית. אני מבססת את הדרישות 

שלי להשאיר את משק החלב בפיקוח צמוד, לא בגלל אידיאולוגיה כזו 

או אחרת, אלא בגלל שזה הדבר הנכון לעשות כלכלית. גם הכלכלנים 

הקפיטליסטים ביותר, יודו בזאת, שישנם מוצרים אשר אינם מתאימים 

לשוק החופשי. חלב הוא אחד מהם. כאשר אני מלמדת את התלמידים 

הנפאלים, שבאים אלינו ללמוד חקלאות מתקדמת, אני עושה איתם 

בשוק  התמרים  את  לשווק  מתאים  למה  מבינים  הם  שבסופו  תרגיל 

הפתוח, אך את החלב חייבים לשווק עם תכנון מרוכז. אולי אזמין את 

ביבי ושטייניץ להשתתף בשיעור הבא.
כאן בערבה, מהפרה הראשונה ביטבתה בשנות ה-50 ועד לייצור היום 

ניתן  הקשיים,  למרות  כי  הוכחנו,  אנו  בשנה,  ליטר  מיליון  כ-30  של 

להתפרנס כאן בכבוד מהרפת. אני אישית גאה להגיד כי אני רפתנית 

בלב ובנשמה, וגם בתקופה שאני לא עובדת ברפת, אני עובדת ברפת - 

אפילו היום אני צריכה לחזור מההפגנה ישר לחליבת ערב.

אני רוצה שיהיה ברור לכל מי שעומד כאן, שללא משק חלב מתוכנן 

להם  שנמאס  מאתנו  חלק  בערבה.  רפתות  אין  עשור  תוך  ומפוקח, 

- אבל צריך להיות  מהחליבות אולי מתחילים להתלהב מהרעיון הזה 

לנו  אין  באזור.  אנושה  פגיעת  הינה  בערבה  הרפת  ענף  סגירת  ברור: 

מקור פרנסה אחר שיבטיח לנו הכנסה קבועה ויציבה כמו הרפת. 

תודה לכל הרפתנים והרפתניות, על כך שקמים כל בוקר, וגם כל צהריים, 
וגם באמצע הלילה, ודואגים לנו באזור לפרנסה ולכל תושבי מדינת ישראל 

 !לחלב בריא, טרי, ואיכותי. שנמשיך כולנו

הפגנת הרפתנים בערבה

קולות מהערבה
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